

April 21, 1967

**Colonel V. Konoplenko to the Chief of the 1st
Department and the Department Chiefs of the 2nd
Directorate of the KGB of the Council of Ministers of
the Lithuanian SSR**

Citation:

"Colonel V. Konoplenko to the Chief of the 1st Department and the Department Chiefs of the 2nd Directorate of the KGB of the Council of Ministers of the Lithuanian SSR", April 21, 1967, Wilson Center Digital Archive, Lithuanian Special Archives, f. K-41, ap. 1, b. 660, l. 197-202. Published online by the Genocide and Resistance Research Centre of Lithuania, <http://www.kgbveikla.lt/docs/show/5291/from:664>. Translated into English by Filip Kovacevic. <https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/270559>

Summary:

Deputy Chairman Colonel V. Konoplenko describes the counterintelligence operation known as HORIZON in general terms and tasks the Lithuanian KGB and its branches with specific counterintelligence tasks.

Credits:

This document was made possible with support from Blavatnik Family Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

ек-1

Совершенно секретно
экз. № 1

K7

НАЧАЛЬНИКУ I ОТДЕЛА И НАЧАЛЬНИКАМ
ОТДЕЛОВ 2 УПРАВЛЕНИЯ КГБ при СОВЕТЕ
МИНИСТРОВ ЛИТОВСКОЙ ССР

ВСЕМ УПОЛНОМОЧЕННЫМ КГБ при СОВЕТЕ
МИНИСТРОВ ЛИТОВСКОЙ ССР в ГОРОДАХ
и РАЙОНАХ РЕСПУБЛИКИ

В целях дальнейшего повышения уровня контрразведывательной работы органов госбезопасности по борьбе с подрывной деятельностью разведок империалистических государств 2 Главным управлением разработан и руководством КГБ при Совете Министров СССР утвержден план наиболее важных контрразведывательных мероприятий на 1967-1968 годы под названием операция "Горизонт".

Наряду с определением общих главных задач, на решении которых контрразведывательные аппараты должны сосредоточить свои усилия, операцией "Горизонт" предусматривается специализация и координация их работы по борьбе с подрывной деятельностью империалистических разведок.

С учётом устремлений этих разведок и оперативной обстановки предусматривается дифференцированное использование возможностей конкретных контрразведывательных аппаратов путем постановки перед ними специальных контрразведывательных задач.

Перед контрразведывательными подразделениями КГБ при Совете Министров Литовской ССР, наряду с задачей сосредоточения усилий на борьбу с разведками США, ФРГ, Англии и Израиля, как это было предусмотрено планом "Операция-100", операцией "Горизонт" дополнительно поставлены задачи:

- по определенным каналам проводить контрразведывательную работу не только против разведок стран главного противника

2. 198

но и против разведок отдельных государств, которые главный противник использует;

- разрабатывать конкретные разведывательные, идеологические и националистические центры, антисоветские эмигрантские организации, используемые противником фирмы и учреждения, с целью проникновения в них, вскрытия и пресечения их подрывных действий;
- осуществлять другие специальные контрразведывательные мероприятия, в том числе по планам операция "Алмаз-2" и операция "Радуга".

В частности, по каналам въезда иностранцев из капиталистических государств контрразведывательный аппарат Литвы должен будет выявлять и разрабатывать разведчиков и агентов противника среди дипломатов не только США, ФРГ, Англии и Израиля, но и Канады, среди иноморяков ФРГ и Швеции, среди специалистов из Франции и Бельгии. По каналам туризма и частного обмена значительных изменений не имеется.

По каналам кратковременных выездов советских граждан в капиталистические страны предусматривается более активное использование в контрразведывательных целях канала туризма - в ФРГ и Австрию и канала частного обмена - в ФРГ и Канаду.

Из числа разведывательных центров противника, его центров идеологической диверсии, используемых им фирм, учреждений и организаций контрразведывательному аппарату КГБ Литовской ССР поручена разработка следующих:

Разведывательные центры

- Резидентура ЦРУ в г. Хельсинки (США),
- филиал ЦРУ в г. Франкфурте на Майне (США),
- филиал ЦРУ в Западном Берлине (США),

3. 199

- IO-я группа особого назначения в г. Бад-Тельце (США),
- Резидентура СИС в г. Хельсинки (Англия),
- Генеральное представительство БНД в г. Мюнхене (ФРГ),
- Генеральное представительство БНД в г. Кёльне (ФРГ),
- Служба стратегической разведки БНД в г. Гамбурге (ФРГ),
- Разведывательная школа БНД в г. Бад-Эмсе (ФРГ).

Фирмы, учреждения и организации:

- Туристическая фирма "Уайд-Уорлд Тревел" в г. Чикаго (США),
- Судостроительная верфь "Ховальдтсверке" в г. Киле (ФРГ).

Центры идеологической диверсии:

- Восточноевропейский институт в г. Мюнхене (ФРГ),
- "Коллегия святого Казимира" в г. Риме (Италия).

Разработку указанных центров, фирм и организаций 2-е управление будет осуществлять в контакте с I отделом Комитета Литвы.

Кроме того планом операция "Горизонт" 2 управлению КГБ Литовской ССР и его аппаратам УКГБ поручено с контрразведывательных позиций и в контакте с I отделом Комитета вести разработку действующих за рубежом литовских эмигрантских центров и организаций, а также выполнение ряда других задач. В том числе:

- выявление подрывных антисоветских замыслов и действий противника с территории Скандинавских стран и Финляндии;
- использование визов в ФРГ различных категорий советских граждан и по различным каналам в целях усиления там наших позиций и активизации борьбы со спецслужбами ФРГ;

200

4.

- проведение комплекса мероприятий по проверке данных об активизации в ФРГ различного рода организаций, объединяющих прибалтийских немцев, и создание позиций для выявления и срыва подрывных акций разведок с использованием этого контингента.

Содержание всех изложенных задач, поставленных перед КГБ Литовской ССР планом операция "Горизонт", просим учитывать в ходе проводимой Вами работы по выявлению и созданию оперативных возможностей для использования в мероприятиях по борьбе с подрывной деятельностью империалистических разведок, в соответствии с задачами, поставленными Вам решением коллегии КГБ при Совете Министров Литовской ССР "О введении некоторой специализации в контрразведывательной работе аппаратов УКГБ..."

Те аппараты УКГБ, которым по схеме специализации их контрразведывательной работы в отведенной позиции № 1 поставлена задача выявления и создания оперативных возможностей для использования в разработке приезжающих в СССР дипломатов, специалистов и моряков, должны дополнительно заняться выявлением или созданием возможностей для разработки дипломатов из Канады, специалистов из Бельгии и моряков из Швеции.

Аппараты УКГБ, которым позицией № 3 поставлена задача создания агентурных возможностей для использования в выездах за границу по каналам туризма и частного обмена должны пересмотреть свои оперативные возможности в целях выявления агентов, которых целесообразно использовать по каналам выезда в Австрию - в качестве туристов и в Канаду - по частным делам.

О выявленных или создаваемых таких возможностях докладывать соответственно № 1 и 3 отделы 2 управления.

Аппараты УКГБ, которым по схеме специализации отведены позиции № 4, 6, 7, 8, 9 и 10 должны дополнительно просмотреть свои

возможности и принять меры к выявлению или созданию таких, которые можно было бы использовать в разработке вышеперечисленных разведцентров США, Англии и ФРГ, используемых разведками этих государств фирм, учреждений и организаций, центров идеологической диверсии противника, а также центров и организаций литовской националистической и клерикальной эмиграции за рубежом.

Значительную роль в этой работе должны сыграть аппараты УКГБ, которым отведены позиции № 8, 6 и 2. При подборе и подготовке агентов для вывода в ФРГ на постоянное жительство или для направления туда по каналам временного выезда, указанные аппараты УКГБ должны учитывать места дислокации интересующих нас разведцентров противника, используемых им фирм, учреждений, организаций и необходимость направления в эти места агентуры.

Аппарат УКГБ в г. Клайпеде необходимость проникновения к этим центрам должен также учитывать при подборе кандидатов на вербовку из числа иностранных моряков, при планировании и проведении контрразведывательных мероприятий с использованием возможностей на рыбопромысловом флоте.

Аппараты УКГБ, которым отведена позиция № II возможности для разработки перечисленных разведывательных и идеологических центров противника должны выявлять и создавать среди советских граждан, имеющих близкие родственные и другие связи как в ПНР, так и в тех странах, где эти центры дислоцируются.

Все аппараты УКГБ данные об оперативных возможностях, которые могут быть использованы в разработке отведенных КГБ Литвы разведывательных и идеологических центров противника и используемых им фирм, учреждений и организаций в виде предложений должны представить в 4 отдел 2 управления к 7 мая 1967 года.

Впредь с такими предложениями могут выходить не только те аппараты УКГБ, которым по схеме специализации отведены позиции

6. 202

с № 4 по № 10, но и другие, по мере возникновения к тому оперативных возможностей.


К 10 мая с.г. все аппараты УКГБ должны также представить в 4 отдел 2 управления, в виде предложений, данные о возможностях, которые целесообразно использовать в мероприятиях по выявлению подрывных антисоветских замыслов и действий противника с территории Скандинавских стран и Финляндии.

Такие же предложения представлять и впредь по мере создания к тому возможностей.

Мероприятия по операции "Радуга" проводят все отделы 2 управления, аппараты УКГБ в городах и районах республики и о результатах этой работы докладывают в I отдел 2 управления.

ЗАМ. ПРЕДСЕДАТЕЛЯ КОМИТЕТА ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
при СОВЕТЕ МИНИСТРОВ ЛИТОВСКОЙ ССР
полковник 

(В. КОНОШЕНКО)

11 "  " апреля 1967 года
№ 2/4-1797

Top Secret
Document No. 1

To the Chief of the 1st Department and the Department Chiefs of the 2nd Directorate of the KGB of the Council of Ministers of the Lithuanian SSR

To All KGB units of the Council of Ministers of the Lithuanian SSR in the Cities and Regions of the Republic

With the aim of increasing the level of counterintelligence work of the state security organizations in the fight against the subversive activities of the intelligence agencies of the imperialist states, the Second Main Directorate and the Leadership of the KGB of the Council of Ministers of the USSR have approved the plan of the most important counterintelligence measures in 1967 and 1968 under the name Operation HORIZON [Горизонт].

In addition to defining the main general tasks, the fulfillment of which the counterintelligence units must focus their efforts on, the Operation HORIZON provides for the specialization and coordination of their work in the fight against the subversive activities of the imperialist intelligence agencies.

Taking into consideration the goals of these intelligence agencies and the operative situation, what is called for is the differentiated use of the possibilities of the concrete counterintelligence units by giving them specific counterintelligence tasks.

The counterintelligence divisions of the KGB of the Council of Ministers of the Lithuanian SSR, in addition to the tasks of focusing their efforts on the fight against the intelligence agencies of the United States, Federal Republic of Germany, Great Britain, and Israel, as was called for by the plan Operation 100, are also given additional tasks in the Operation HORIZON:

- To conduct counterintelligence work through certain channels not only against the intelligence agencies of the main adversary, but also against the intelligence agencies of other states used by the main adversary;
- To cultivate [разрабатывать] concrete intelligence, ideological and nationalist centers, anti-Soviet emigrant organizations, companies and institutions used by the adversary in order to penetrate them and expose and stop their subversive activities;
- To implement other special counterintelligence measures, including those called for by the Operation GEM-2 [Алмаз-2] and the Operation RAINBOW [Радуга].

In particular, through the channel of the arrival of foreigners from capitalist states, the counterintelligence units of Lithuania are tasked to identify and cultivate the adversary's intelligence officers and agents not only among the diplomats from the United States, the Federal Republic of Germany, Great Britain, and Israel, but also from Canada, and [also] among the foreign sailors from Germany and Sweden and the specialists from France and Belgium. There are no significant changes in the channels of tourism and personal business.

Concerning the channel of the short-term visits of Soviet citizens to capitalist countries, the more active use for counterintelligence purposes is called for in the channel of tourism to the Federal Republic of Germany and Austria and in the channel of personal business to the Federal Republic of Germany and Canada.

Among the intelligence centers of the adversary, its centers of ideological diversion, [and] the companies, institutions, and organizations used in its activities, the counterintelligence units of Lithuania are tasked to cultivate the following:

The Intelligence Centers:

- The CIA Station [резидентура] in Helsinki (USA),
- The CIA Substation [филиал] in Frankfurt on the Main (USA),
- The CIA Substation [филиал] in West Berlin (USA),
- The 10th Special Forces Group in Bad Tölz (USA),
- The SIS Station [резидентура] in Helsinki (Great Britain),
- The General Office of the BND in Munich (FRG),
- The General Office of the BND in Cologne (FRG),
- The Service of Strategic Intelligence of the BND in Hamburg (FRG),
- The Intelligence School of the BND in Bad Ems (FRG).

Companies, Institutions and Organizations:

- The "Wide-World Travel" tourist company in Chicago (USA),
- The "Hovald-Werke" shipyard in Kiel (FRG).

The Centers of Ideological Diversion:

- The East European Institute in Munich (FRG),
- The College of St. Casimir in Rome (Italy).

The cultivation of the centers, companies, and organizations mentioned above will be done by the 2nd Directorate in coordination with the 1st Department of the KGB of Lithuania.

In addition to that, the plan of the Operation HORIZON tasks the 2nd Directorate of the KGB of the Lithuanian SSR and its units in the regional KGB offices with the cultivation of the Lithuanian emigrant centers and organizations active abroad from counterintelligence positions in coordination with the 1st Department of the KGB, and also with the series of other assignments, including:

- Identification of the subversive anti-Soviet designs and activities of the adversary from the territories of the Scandinavian countries and Finland.
- Use of the visits of various categories of Soviet citizens to the FRG through different channels with the aim of strengthening our positions there and the revitalization of the fight against the intelligence agencies of the FRG;
- Carrying out a series of measures to verify the information about the revitalization of the various types of organizations bringing together the Baltic Germans in the FRG and the creation of opportunities to identify and disrupt the subversive actions of intelligence services which intend to use that group.

We ask that all the tasks presented above, assigned to the KGB of the Lithuanian SSR in the plan of the Operation HORIZON, be taken into consideration in the course of your work on identifying and creating operative opportunities for use in the measures against the subversive activities of imperialist intelligence services, in accordance with the tasks assigned to you by the decision of the Board [коллегия] of the KGB of the Council of Ministers of the Lithuanian KGB "On Introducing Certain Specializations in the Counterintelligence Activities of KGB units..."

Those units of the KGB which, according to the schema of the specialization of their counterintelligence work, are placed in the position No. 1 and given the task of identifying and creating operative opportunities for use in the cultivation of the diplomats, specialists and sailors arriving in the USSR, additionally have to take up the task of identifying or creating operative opportunities for the cultivation of diplomats from Canada, specialists from Belgium and sailors from Sweden.

The units of the KGB which, in the position No. 3, are given the task of creating agent opportunities for use when travelling abroad through the channels of tourism and personal business, have to review their operative capabilities with the goal of identifying agents who can be used advantageously when travelling to Austria - as tourists and to Canada - on personal business.

Report such identified or created opportunities to the 1st and 3rd Departments of the 2nd Directorate, respectively.

The units of the KGB which, according to the schema of the specialization are placed in the positions No. 4, 6, 7, 8, 9 should also review their capabilities and take measures to identify or create opportunities which could be used in the cultivation of the mentioned intelligence centers of the U.S., Great Britain, and the FRG, the companies, institutions and organizations used by the intelligence agencies of these countries, the centers of ideological diversion of the adversary as well as the organizations of Lithuanian nationalist and clerical emigration abroad.

The significant role in this work should be played by those KGB units placed in the positions No. 8, 6, and 2. In selecting and training agents for sending them to the FRG as permanent residents or through the channels of temporary visits, these units of the KGB should take into consideration the locations of the intelligence centers of the adversary which interest us and of the companies, institutions and organizations used by the adversary, and the necessity of sending agents to those locations.

The KGB unit in Klaipeda should also take into consideration the necessity of the penetration of these centers in selecting the candidates for recruitment among foreign sailors, [and] in planning and carrying out counterintelligence measures with the use of opportunities in the fishing fleet.

The units of the KGB which are placed in the position No. 11 should identify and create opportunities for the cultivation of the intelligence and ideological centers of the adversary mentioned above among the Soviet citizens who have close family or other contacts in the Polish People's Republic (PNR) as well as in those countries in which the centers are located.

All units of the KGB should present the information in the form of suggestions about the operative capabilities which could be used for the cultivation of the intelligence and ideological centers of the adversary assigned to the KGB of Lithuania and the companies, institutions, and organizations used by the adversary to the 4th Department of the 2nd Directorate by May 7, 1967.

Such suggestions should not only be presented by those units of the KGB which, according to the schema of the specialization, are placed in the positions from No. 4 to No. 10, but also by all other units to the extent of their operative capabilities.

By May 10 of this year, all units of the KGB should also present to the 4th Department of the 2nd Directorate the information in the form of suggestions about the opportunities which can be used advantageously in the measures for the identification of the subversive designs and activities of the adversary from the

territories of the Scandinavian countries and Finland.

Such suggestions should also be presented going forward as the opportunities are being created.

The measures included in the Operation RAINBOW shall be carried out by all Departments of the 2nd Directorate, all units of the KGB in the cities and regions of the republic and the results of these activities shall be reported to the 1st Department of the 2nd Directorate.

Deputy Chairman of the Committee for State Security of the Council of Ministers of the Lithuanian SSR

Colonel V. Konoplenko (signed)

21 April 1967

No. 2/4-1797